КОНТРОЛЬНАЯ РАБОТА № 9
ПО ДИСЦИПЛИНЕ “ПРАКТИКА УСТНОЙ И ПИСЬМЕННОЙ РЕЧИ”
ДЛЯ СТУДЕНТОВ 5 КУРСА СПЕЦИАЛЬНОСТИ “АНГЛИЙСКИЙ ЯЗЫК”
ЗАОЧНОГО ФАКУЛЬТЕТА
VARIANT 1
Ex. 1 Insert the letters: 
B--k holidays, han-ic-aft, to f-re-ell, s--rit, p-e-udice.
Ex. 2 Explain how you understand the words: 
Luck, legend, superstition, ritual, heritage.
Ex.3 Give the English equivalents: 
1. They are believed to be fond of marvelous tales of (чудотворные иконы ) and (предсказания). 
2. Easter is (религиозный праздник) and Easter Monday is (праздничный день). 
3. (Хиромантия) involves the prediction of events by reading the lines and marks of the hand.
4. Few buildings survived the war (неповрежденными). 
5. He offered (мне погадать). 
6. (Суеверные люди) believe that if a black cat crosses their path, (им не повезет). 
7. The palace (был восстановлен) to its (средневековое великолепие).
8. The first owner was a (представитель) of a noble (феодальной) family. 
9. The cathedral represents (историческое и культурное наследие).
10. To avoid (сглаз) many people wear amulets or use other protective charms.
Ex. 4 Insert the missing prepositions: 
1. The Halloween costumes … ghosts, witches and vampires are related … ancient traditions. 
2. … essence, the city is a magnet … culture-hunters. 
3. The lofty monument was erected …commemoration … the great victory. 
4. Some strange customs have survived … earlier times. 
5. How much do we know about trends … lifestyles outside our country?
 
6. The castle dates …  … the Middle Ages.
7. The sites bear witness … the heroic past. 
8. Newly-wedded couples bring flowers … the fortress … the wedding day. 
9. … the great mystery … life nothing stands still. 
10. Remembrance Day is dedicated … the memory … those who died or perished.
Ex. 5 Translate into English: 
1. Люди верят, что по ночам привидение убитой девушки бродит по коридорам замка. 
2. Национальные обряды и традиции тесно связаны с европейской цивилизацией.
 
3. Чем знаменит маленький поселок Мир? 
4. Этот народ всегда демонстрировал единство в тяжелые времена. 
5. Деревня Хатынь – место поклонения для всего белорусского народа. 
6. Согласно народному поверью, избежать неудачи можно, постучав по дереву. 
7. Наиболее отличительными чертами национального характера являются стойкость и оптимизм. 
8. В древности это поселение было культурным центром, здесь процветали искусства, ремесла и торговля. 
9. Говорят, она увлекается ведьмовством и черной магией и даже участвует в сеансах оккультизма. 
10. На протяжении долгого исторического периода Пасха была главным весенним праздником и связывалась с началом брачного сезона и сельскохозяйственных работ.
Ex. 6 Describe the most interesting or unusual custom / tradition in your opinion. Give your reasons.
Ex. 7 Write a short essay on the topic “Are you a superstitious person?”
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ПО ДИСЦИПЛИНЕ “ПРАКТИКА УСТНОЙ И ПИСЬМЕННОЙ РЕЧИ”
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ЗАОЧНОГО ФАКУЛЬТЕТА
VARIANT 2
Ex. 1 Insert the letters:
G-o-t, di-ina-ion, to co-me-orate, p-e-iction, ed-f-ce.
Ex. 2 Explain how you understand the words:
Prejudice, calendar customs, witchcraft, carols, occultism.
Ex.3 Give the English equivalents: 
1.The most talented Belarussian artists have won (всемирная слава) and (признание). 
2. According to (легенда) anyone who kisses Blarney Stone (получает дар) of eloquent speech. 
3. It was built on the place of a wooden (феодальное поместье). 
4. Breaking a mirror or spilling salt (приносит неудачу). 
5. This castle is a rich cultural centre and it (сохраняет дух наших предков). 
6. Some people believe that we may avoid bad luck by (постучав по дереву). 
7. (Мощный и красивый архитектурный комплекс) draws huge attention of tourists, archeologists and historians. 
8. Most of public holidays in Great Britain are of (религиозное происхождение). 
9. These walls are silent (свидетели событий) that took place hundreds of years ago. 
10. During Christmas groups of people go from house to house singing (рождественские песни).
Ex. 4 Insert the missing prepositions: 
1. The variety … holidays and festivals is determined … the diversity … national characters. 
2. The city is renowned … its medieval castle. 
3. The folk indulge … songs, dances and merry-making to mark the passing … the year. 
4. In ancient times prophets foretold events … interpreting messages … the deities. 
5. … the Kupala night young people dressed … white linen costumes made wreaths …  … flowers and  jumped … the fire.
6. There is one funny legend … Stonehenge, according to which the devil built it … one single night.

7. The place has preserved many links … the past.
8. People wrap … the gifts and leave them … the bottom … the Christmas tree to be found … Christmas morning.
9. The ancient people carried … mystic ceremonies … dawn …Midsummer’s Day.
10. Paganism is still present … popular festivals.
Ex. 5 Translate into English:
1. Мало зданий пережили войну неповрежденными.
2. Мирский замок находится в списке мировых архитектурных ценностей ЮНЕСКО.
3. Памятник возведен в память о солдатах, отдавших жизни за свободу своей страны.
4. Пасха – один из главных религиозных праздников в нашей стране.
5. С течением времени многие языческие обряды утратили свое значение.

6. Я думаю, что меня сглазили – мне постоянно не везет.
7. Беларусы известны как тактичные, трудолюбивые и гостеприимные люди.
8. Этот амулет защищает от злых духов и приносит удачу.
9. Суеверные люди верят в предзнаменования и пророчества.
10. Полоцк и Несвиж считаются колыбелью белорусской культуры.
Ex. 6 Describe the most interesting or unusual custom / tradition in your opinion. Give your reasons.
Ex. 7 Write a short essay on the topic “Are you a superstitious person?”
